



President's Report to Members of Radio Amateurs of Canada at the Annual General Meeting: September 18, 2022



Phil A McBride, VA3QR
president@rac.ca

Once every year, Radio Amateurs of Canada's bylaws require the corporation to hold an Annual General Meeting. The reason that not-for-profit corporations hold these meetings is to give the members the opportunity to see for themselves the state of their organization, to be informed of the corporation's financial status, take an active part in changes to bylaws, and give them a direct line to their Executive and Board of Directors.

One of the components of our annual meetings is the President's Report, given at the beginning of the meeting, and it is meant to detail the state of the organization, outline its achievements, describe its challenges, and more generally discuss the state of Amateur Radio in Canada.

The last 30 months have seen tremendous upheaval with the onset of the COVID-19 Pandemic in early 2020, but we now seem to be on the other side of that disaster and are seeing a return to normalcy – both at RAC and within the greater Amateur Radio community. However, the hardships of the recent past have provided for unprecedented innovation that, I believe, will leave a lasting positive impact on the organization and the service.

Rapport du président aux membres de Radio Amateurs du Canada à l'assemblée générale annuelle : dimanche le 18 septembre 2022

En vertu de ses statuts, notre organisation a l'obligation de tenir, une fois par an, une assemblée générale annuelle. La raison pour laquelle les sociétés sans but lucratif tiennent des réunions de ce genre est de donner à leurs membres l'occasion de se faire par eux-mêmes une idée de l'état de leur organisation, de s'informer sur sa situation financière, de prendre activement part aux changements apportés aux statuts, et de disposer d'une ligne de communication directe avec leur exécutif et leur conseil d'administration.

L'un des clous de nos assemblées annuelles est la présentation du rapport du président, qui est rendu public dès le début de la séance d'ouverture et a pour objet de décrire l'état de l'organisation, d'énumérer ses réalisations, de définir les défis qu'elle doit affronter et, d'une façon plus générale, de donner un aperçu de la situation de la radio amateur au Canada.

Au cours des 30 derniers mois, nous avons été témoins de graves perturbations suite à la survenue de la pandémie de COVID-19 au début de 2020, mais il semble maintenant que les effets de cette catastrophe soient en train de s'atténuer et que nous connaissions un retour à la normale, tant au sein de RAC que de la communauté des radio amateurs considérée dans son ensemble. Les difficultés rencontrées récemment ont toutefois stimulé une tendance sans précédent à l'innovation qui, j'en suis convaincu, aura un effet positif durable sur notre organisation et sur le service.

En ce qui concerne plus précisément RAC :

1) Notre organisation est en bonne santé; en effet, comme vous l'apprendrez bientôt, nos finances ont été gérées et maintenues de manière judicieuse. Nous disposons de réserves suffisantes pour nous permettre de faire face à des périodes difficiles si elles devaient se manifester, et de rentrées telles que nous sommes en mesure de fournir sans faillir les services que nous assurons à nos membres et à l'ensemble de la collectivité.

2) Notre organisation est en de bonnes mains. Nous pouvons compter sur toute une série de bénévoles enthousiastes, qu'il s'agisse des membres de notre Conseil d'administration, de notre Exécutif national ou de nos divers comités, tandis que d'autres encore se déclarent prêts à faire don de leur temps pour promouvoir RAC et la radio amateur considérée dans son ensemble.

3) Notre organisation s'acquitte de son mandat. La principale raison d'être de Radio Amateurs du Canada est d'assurer l'interface avec chacun des trois niveaux de gouvernement et de prendre toutes mesures nécessaires pour protéger notre capacité d'exercer nos activités. Qu'il soit question d'installer des pylônes, de fonctionner en mode mobile ou d'assurer la défense et l'expansion du spectre, Radio Amateurs du Canada a ajouté de nombreuses victoires à son palmarès au cours des dernières années, et nous continuons d'œuvrer de concert avec les pouvoirs publics et les organismes gouvernementaux pour préserver notre capacité à prospérer.

Au cours de l'année écoulée, divers changements ont eu lieu au sein de notre organisation.

Speaking about RAC specifically:

1) Our organization is in good health: as you will see shortly, our finances have been judiciously managed and maintained. We have reserves to sustain us through hard times, should they come, and revenue to maintain the services that we provide to our members and the community at large.

2) Our organization is in good hands. We have a full slate of enthusiastic volunteers comprising our Board of Directors, National Executive and various committees with others seeking to volunteer their time to furthering RAC and Amateur Radio as a whole.

3) Our organization is fulfilling its mandate. The primary reason for the existence of Radio Amateurs of Canada is to interface with all three levels of government and work to protect our ability to operate. From erecting towers, to operating mobile, to the defense and expansion of spectrum, Radio Amateurs of Canada has had many wins over the last several years, and we continue to work with governments and government agencies to ensure our ability to thrive.

The past year has seen some changes within the organization. The Board of Directors has established several new Standing Committees, namely:

- the Marketing & Product Development Committee
- the Examination Standards Committee

- the Domestic Satellite Coordination Committee
- the Electromagnetic Compatibility Committee
- the National Field Services Advisory Committee

Our organization is almost exclusively volunteer-run, and the breadth of work that we do is limited only by the number of people willing to step up and offer their time and skills for its betterment. Over the next few months, we will be asking members to join us in staffing these new committees to further RAC's work.

We have begun a complete reimagining and reorganization of the National Field Organization, thanks to the tireless work of our Community Services Officer and his cadre of dedicated volunteers. These changes have been years in the coming and will start to be implemented at the beginning of 2023.

We continue to be active in Amateur Radio on several fronts. We are continuing to offer Basic and Advanced Amateur Radio Courses via telepresence. This was something we started at the outset of the pandemic, but have decided to continue as a regular offering. The vastness of our country is one of the greatest barriers to becoming involved in Amateur Radio.

RAC's offering of national education services, and the continued ability for Accredited Examiners to provide services via telepresence, gives those in remote and less populated areas of Canada the ability to join our community.

Le Conseil d'administration a créé plusieurs nouveaux comités permanents, à savoir :

- le Comité du marketing et de l'élaboration de produits
- le Comité des normes d'examen
- le Comité national de coordination des services par satellites
- le Comité chargé de la compatibilité électromagnétique
- le Comité consultatif national des services sur le terrain

Notre organisation dépend presque exclusivement, pour assurer son fonctionnement, des activités que lui consacrent ses bénévoles, et l'ampleur des travaux que nous accomplissons n'est limitée que par le nombre des personnes qui se déclarent prêtes à offrir leur temps et leurs compétences pour assurer son dynamisme. Au cours des prochains mois, nous demanderons à nos membres de se joindre à nous pour siéger à ces nouveaux comités afin de soutenir l'action menée par RAC.

Nous avons entrepris de réinventer et restructurer complètement notre Organisation nationale sur le terrain grâce aux efforts infatigables déployés par notre agent chargé des services communautaires et son équipe de bénévoles dévoués. Ces changements, que nous préparons déjà depuis plusieurs années, commenceront à être mis en œuvre au début de 2023.

Nous continuons d'intervenir dans le domaine de la radio amateur en agissant sur plusieurs fronts.

Nous offrons toujours à distance (en « téléprésence ») les Cours de base et de niveau avancé sur la radio amateur. Bien qu'il s'agisse là d'une initiative que nous avons lancée dès le début de la pandémie, nous avons décidé de la maintenir en tant que service permanent. L'étendue géographique de notre pays est l'un des principaux obstacles à surmonter pour participer aux activités menées dans le domaine de la radio amateur. Grâce aux services éducatifs offerts à l'échelle nationale par RAC, et compte tenu de la disponibilité dont nos examinateurs accrédités font constamment preuve pour fournir leurs services par « téléprésence », ceux et celles qui résident dans des régions éloignées et relativement peu peuplées du Canada ont la possibilité de se joindre à notre communauté.

Les rumeurs répandues au sujet de la fin de la radio amateur en tant qu'instrument de service public ont été largement exagérées. Nous avons assisté à un regain d'intérêt pour le service radio amateur manifesté tant par des organisations gouvernementales que non gouvernementales. Plus précisément, ces organismes considèrent que la radio amateur est un service de communication fiable qui peut être utilisé dans le cadre de la fourniture d'une aide humanitaire à l'échelle nationale. Par voie de conséquence, RAC a été invitée à siéger au sein de divers comités et à devenir membre de consortiums formés par d'autres organisations non gouvernementales ayant pour vocation d'intervenir en cas de catastrophe, en coopération avec les pouvoirs publics.

Nous continuons de dialoguer périodiquement avec Innovation, Sciences et Développement économique Canada (ISDE), notre organisme de tutelle, à l'occasion de réunions tenues à

Rumours of the demise of Amateur Radio as a public-service tool have been greatly exaggerated. We have seen a renewed interest in the Amateur Radio Service from government and non-governmental organizations alike. Specifically, these agencies see Amateur Radio as a viable communications service that can be utilized for domestic humanitarian aid. As a result, RAC has been invited to sit on various committees and become a member of consortiums of other non-governmental organizations involved in disaster relief that interface with government.

We continue to regularly interface with Innovation, Science and Economic Development Canada (ISED) – our regulator – through regular meetings of the Canadian Amateur Radio Advisory Board (CARAB). We are also continuing to engage directly with Canadian Radio Amateurs, most recently in the form of a survey about “RIC-9 – Call Sign Policy and Special Event Prefixes”, the document defining the use and procedures around call signs. In addition, ISED recently updated “RBR-4 – Standards for the Operation of Radio Stations in the Amateur Radio Service”, the regulatory document that defines Amateur Radio in Canada, which gave us access to the new 630 metre band, and the new 15 kHz segment of 60 metres.

The Canadian Space Agency is getting ready to announce another round of funding for Canadian universities who want to develop satellites for launch and deployment. Under International Telecommunication Union (ITU) regulations, the International Amateur Radio Union (IARU) is responsible for coordinating frequencies in the Amateur Satellite Service, and endorsement from the IARU national member organization is a requirement for application. As previously mentioned, RAC has formed a committee dedicated to working with domestic entities who seek access to the Amateur Satellite Service.

On the international front, we continue to be directly involved and at the table. Our team of representatives continue to prepare for the next World Radio Conference (WRC-23) to continue the fight to protect our spectrum.

Getting youth involved in Amateur Radio is seen as one of the most important things we can do to ensure the continued viability of our community. It is my pleasure to announce that RAC will be hosting a Region 2 Youth On The Air (YOTA) camp in Ottawa, Ontario in the summer of 2023. More details about this undertaking will be forthcoming (see page 1), but we look forward to the opportunity to help shape the next generation of Radio Amateurs.

intervalles réguliers par le Comité consultatif sur la radio amateur canadienne (CCRAC). Nous poursuivons également nos échanges de vues directs avec les radio amateurs canadiens, tout récemment dans le cadre d'un sondage sur la CIR 9 – Politique relative aux indicatifs d'appel et aux préfixes pour les événements spéciaux, cette circulaire ayant pour objet de définir l'utilisation des indicatifs et les procédures qui s'y rapportent. En outre, ISDE a récemment mis à jour sa circulaire intitulée « IPR 4 – Normes relatives à l'exploitation des stations radio du service de radio amateur », règlement définissant la radio amateur au Canada, ce qui nous a donné accès à la nouvelle bande des 630 mètres et au nouveau segment de 15 kHz de la bande des 60 mètres.

L'Agence spatiale canadienne s'apprête à annoncer l'octroi d'une nouvelle série de subventions aux universités canadiennes désireuses de mettre au point des satellites qui seront lancés et déployés dans l'espace. En vertu des règlements de l'Union internationale des télécommunications (UIT), l'Union internationale des radioamateurs (IARU) est chargée de coordonner l'utilisation des fréquences utilisées pour les émissions effectuées dans le cadre du Service d'amateur par satellite, et l'approbation de l'organisation nationale membre de l'IARU est une condition à remplir pour pouvoir présenter une demande. Comme nous l'avons déjà mentionné, RAC a créé un comité ayant pour mandat de collaborer avec les entités nationales désireuses d'obtenir accès au Service d'amateur par satellite.

Sur le front international, nous participons toujours directement aux tractations en cours et entendons maintenir notre place à la table des négociations. Notre équipe de représentants poursuit ses préparatifs en vue de participer à la prochaine Conférence mondiale des radiocommunications

(CMR 23) pour prendre part à la lutte à mener sans relâche pour protéger notre spectre.

On considère que les activités mises sur pied pour inciter les jeunes à s'intéresser à la radio amateur sont l'une des principales tâches que nous puissions entreprendre pour assurer la viabilité de notre communauté au cours des décennies à venir. J'ai le plaisir d'annoncer que RAC organisera un camp pour la Région 2 destiné aux Jeunes sur les ondes (YOTA) à Ottawa (Ontario) à l'été de 2023. Des détails sur cette initiative vous seront fournis au cours des mois à venir (voir page 1), mais nous pouvons vous dire d'ores et déjà que nous sommes heureux d'avoir l'occasion de contribuer ainsi à la mise en place de la prochaine génération de radio amateurs.

Comme vous pouvez le constater, RAC n'épargne aucun effort pour s'assurer que notre service continue d'être à la hauteur et viable pour les générations à venir. Toutefois, nombreux sont ceux qui, parmi nous, ont le sentiment que la radio amateur est moribonde, ou que nos effectifs sont en train de diminuer, ou encore que nous ne sommes plus qu'une bande de « croulants ». J'ai le plaisir de vous annoncer qu'il n'en est rien.

La radio amateur s'est développée à un rythme moyen de 2 % par an au cours des neuf dernières années. Cela ne semble peut-être pas phénoménal, mais à titre de comparaison, le taux de croissance de la population canadienne au cours de la même période a été de 0,9 %. Nous pouvons donc dire que la radio amateur a connu un développement stable, à un rythme deux fois plus élevé que celui de la population canadienne.

On ne saurait nier le fait que beaucoup de ceux et celles qui s'adonnent à notre passe-temps favori ont les cheveux gris (à condition d'en avoir encore). Toutefois, depuis que j'ai obtenu ma licence, en 1994, l'âge médian d'un Canadien est

As you can see, RAC is working hard to ensure that our service remains relevant and viable for the generations that follow. However, there are many among us that have the idea that Amateur Radio is dying, or that our numbers are dwindling, or that we are all made up of a group of people of a certain age. I am happy to report that nothing could be further from the truth.

Amateur Radio has been growing at an average of 2% per year for the last nine years. That doesn't sound like a lot, but in comparison, the growth of Canada's population over the same period is 0.9%. So, Amateur Radio has been growing steadily, and at a rate of double that of the Canadian population.

It cannot be denied that there is a lot of grey hair in the hobby (where there is hair at all). However, since I was licensed in 1994, the median age of a Canadian has gone from 34.4 to 41.1 years old. That's a 6.5 year jump in 28 years. It is reasonable to expect the same thing to be seen amongst our ranks.

Additionally, while there is a lot of focus on getting youth involved in Amateur Radio, we can't ignore those from other age groups entering the hobby. Amateur Radio is a great venture for those approaching retirement, or for those whose children have fled the nest. It keeps the mind sharp, which becomes even more important as we approach our senior years.

RAC also did a more general survey of Canadian Radio Amateurs a few years ago and I expect we'll do another one again soon so that we can start to compare results. There are also those working in the background with us to compile the data we have in order to better understand our population so that we may direct our resources more efficiently.

RAC's greatest challenge has always been membership. We estimate that only 15% to 20% of Canadian Radio Amateurs are members of the organization. More members means more revenue and more potential volunteers, which means the ability to expand our services and offerings. For those individuals and clubs who support us, we thank you from the bottom of our hearts – you are the ones who make it possible for us to do this important work.

In conclusion, I can happily report that our organization is on solid ground with great prospects for the future, and that the Amateur Radio Service in Canada is healthy and vibrant. We will stay the course and work for the continued growth and success of Radio Amateurs of Canada and the Amateur Radio Service in Canada.

Phil A. McBride, VA3QR/VA3KPJ
RAC President and Chair



passé de 34,4 à 41,1 ans. Cela représente un bond de 6,5 ans en 28 ans. Il est raisonnable de s'attendre à ce que la même tendance se manifeste dans nos rangs.

En outre, bien que l'on s'intéresse beaucoup aux moyens d'attirer les jeunes vers la radio-amateur, nous ne saurions ignorer le fait que des personnes faisant partie d'autres groupes d'âge adoptent notre passe temps. La radio amateur est une aventure exaltante pour ceux et celles qui approchent de l'âge de la retraite, ou dont les enfants ont « quitté le nid ». C'est une activité qui favorise le maintien d'une certaine acuité d'esprit, ce qui devient encore plus important à l'approche de ce qu'il est convenu d'appeler « le troisième âge ».

RAC avait également mené un autre sondage, à caractère plus général, sur les radio amateurs canadiens il y a quelques années, et je m'attends à ce que nous en effectuions un autre bientôt pour pouvoir commencer à comparer les résultats. Nous bénéficions également de la collaboration de ceux et celles qui travaillent « en coulisses » pour compiler les données que nous avons accumulées, afin de mieux comprendre nos adhérents et d'utiliser à meilleur escient les ressources dont nous disposons.

L'un des principaux défis à surmonter par RAC a toujours été la nécessité de maintenir et augmenter son effectif. Selon nos estimations, seulement 15 à 20 pour cent des radio amateurs du Canada sont membres de notre organisation. Une augmentation de notre effectif est synonyme d'accroissement de nos rentrées et de renforcement de notre équipe de bénévoles et, par voie de conséquence, de consolidation de notre aptitude à élargir la gamme des services et prestations que nous offrons. Nous tenons à exprimer ici, du fond du cœur, la gratitude que nous ressentons à l'égard des personnes et clubs qui nous soutiennent, car c'est grâce à vous que nous sommes en mesure d'accomplir les tâches importantes qui nous incombent.

En conclusion, je suis heureux de pouvoir annoncer que notre organisation est solidement implantée et que ses perspectives pour l'avenir sont brillantes, car le service radio amateur au Canada est dynamique et débordant d'énergie. Nous comptons bien garder notre cap et continuer d'œuvrer pour poursuivre notre croissance et assurer le succès de Radio Amateurs du Canada et du service radio amateur dans notre pays.

Phil A. McBride, VA3QR/VA3KPJ
Président et chef de la direction de RAC

– Traduction par Jacques Roland, VA3DLZ. Merci Jacques!



Minutes of the Twenty-Ninth Annual General Meeting of the Members of Radio Amateurs of Canada



Procès-verbal de la vingt-neuvième assemblée générale annuelle des membres des radioamateurs du Canada

The RAC Annual General Meeting (AGM) was held online on **Sunday, September 18, 2022**. As a result of the global pandemic the meeting was held entirely online with participants connecting via Zoom from all parts of the country.

The Annual General Meeting was preceded by the RAC Canada Conference, an interactive online mini-conference that featured several presentations on a wide range of topics dealing with many different aspects of Amateur Radio.

President's Welcome

The official Annual General Meeting was called to order at 4 pm EST by RAC President Phil A. McBride, VA3QR. He then welcomed all who were in attendance and thanked everyone for attending the AGM and the Conference.

A Moment of Silence was held in honour of all Amateurs who became Silent Keys this year.

RAC President Phil A. McBride, VA3QR, then thanked all members of the RAC Board of Directors and the Executive and all the volunteers whose efforts enable RAC to support the Amateur Radio Service in Canada. He also thanked everyone for being a RAC member including the 108 RAC members who attended the meeting.

Approval of the Minutes of the Previous AGM

The first order of business was the approval of the Minutes of the Annual General Meeting which was held last online on Sunday, September 19, 2021.

Moved by Brian Backland, VE3XNS, and seconded by Chris Carpenter, VE7UTV, to approve the Minutes of the 2021 AGM which was held online on September 19, 2021 as published in the November-December 2021 issue of *The Canadian Amateur* (TCA) magazine. Using online voting, members approved the motion.

RAC President's Report to Members

RAC President Phil A. McBride, VA3QR, then presented his report which appears on page 6 of this issue of TCA. The report provided an overview of RAC's activities and the "unprecedented innovation" that has not only enabled RAC to survive during the global pandemic but to thrive.

He indicated that RAC continues to be active in Amateur Radio on several fronts and is working hard to ensure that the Amateur Radio Service remains relevant and viable for the generations that follow.

Review of the 2021 Finances

RAC Treasurer Margaret Tidman, VA3VXN, then presented the Audited Financial Statements for 2021 that were prepared by Baker Tilly Ottawa LLP. A summary of these statements can be found on page 20.

Margaret indicated that RAC's financial health was on solid ground and in good position for new programs and activities such as those outlined in the President's Report.

L'Assemblée générale annuelle (AGA) de RAC a eu lieu en ligne **le dimanche 18 septembre 2022**. En raison de la pandémie qui continue de sévir à l'échelle mondiale, cette assemblée s'est tenue entièrement en ligne, les participants représentant toutes les régions du pays s'étant connectés par l'entremise de la plateforme Zoom.

L'Assemblée générale annuelle a été précédée par la Conférence RAC Canada, une miniconférence interactive en ligne qui a comporté plusieurs exposés ayant trait à une vaste gamme de thèmes se rapportant à de nombreux aspects différents de la radio amateur.

Allocution de bienvenue du président

L'Assemblée générale annuelle a été officiellement déclarée ouverte à 16 h par le président de RAC, Phil A. McBride, VA3QR. Il a ensuite souhaité la bienvenue à tous ceux et celles qui étaient présents et a remercié toutes les personnes qui assistaient à l'AGA et à la Conférence.

Une minute de silence a été observée pour rendre hommage à tous les amateurs qui étaient décédés au cours de l'année écoulée.

Phil A. McBride a ensuite remercié tous les membres du Conseil d'administration et de l'Exécutif de RAC, ainsi que tous les bénévoles dont les efforts nous permettent de soutenir le service radio amateur. Il a remercié également tous ceux et celles qui adhèrent à RAC, au nombre desquels figurent les 108 membres qui assistaient à l'assemblée.

Adoption du procès-verbal de l'AGA précédente

Le premier point inscrit à l'ordre du jour était l'adoption du procès-verbal de l'Assemblée générale annuelle qui a eu lieu en ligne le dimanche 19 septembre 2021.

Une motion a été présentée par Brian Backland, VE3XNS, et a été appuyée par Chris Carpenter, VE7UTV, en vue de l'adoption du procès-verbal de l'AGA de 2021, tel qu'il a été publié dans le numéro de novembre-décembre 2021 de la revue *The Canadian Amateur* (TCA). Par voie de scrutin en ligne, les membres ont approuvé cette motion.

Rapport du président de RAC aux membres

Le président de RAC, Phil A. McBride, VA3QR, a ensuite présenté son rapport, dont le texte figure à la page 6 de ce numéro de TCA. Ce document donne un aperçu des activités de RAC et de « l'innovation sans précédent » qui a permis à RAC non seulement de survivre pendant la pandémie sévissant à l'échelle mondiale, mais aussi de prospérer.

Il a indiqué que RAC continue de mener son action sur plusieurs fronts dans le domaine de la radio amateur, et qu'elle n'épargne aucun effort pour faire en sorte que le service radio amateur garde sa raison d'être et continue d'être viable pour les générations qui prendront la relève.

RAC President Phil A. McBride, VA3QR, then commented that he was very pleased with how the organization performed during the pandemic which is “a testament to the strength of the organization, the members and the volunteers who back us”.

In response to a question, RAC Treasurer Margaret Tidman, VA3VXN, explained how donations to the Defence of Amateur Radio Fund (DARF), and the subsequent payments for international travel and accommodations at Preparatory Meeting and World Radio Conferences, are processed on the financial statements. She also indicated she would be happy to answer any other questions sent to her by email at: treasurer@rac.ca

Barry Brousseau, VE3SLD, moved that the 2021 Audited Financial Statements be accepted. Derek Hay, VE4HAY, seconded the motion. RAC members approved the motion.

Appointment of Auditors for 2022

RAC President Phil A. McBride, VA3QR, then outlined the process for appointing an auditor who prepared the Audited Financial Statements. He then entertained a motion to retain Baker Tilly Ottawa LLP as auditors.

A question was then asked about any time limits on auditors and RAC Honorary Legal Counsel Marcel D. Mongeon, VA3DDD, indicated that he was not aware of any legal rules that provide for a limit on auditors.

Ian Snow, VA3QT, moved that Baker Tilly Ottawa LLP be appointed as the RAC Auditors for the year ending December 31, 2022. Seconded by Frank Davis, VO1HP. The motion was carried.

Adjournment and Q&A Session

A Motion was made by Fred Crowe, VE3LAF, and seconded by Hiroshi Takahashi, VA7LET, to adjourn the meeting.

The meeting was adjourned by President Phil A. McBride, VA3QR, at 4:27 pm EST who then invited participants to ask any questions. In the 15-minute Q&A session that followed several questions and comments were then posed and discussed on a wide range of topics which are available for viewing on the RAC YouTube Channel at:

<https://tinyurl.com/4nbafetn>



Thank You

President Phil A. McBride, VA3QR, concluded the meeting by thanking everyone who organized and attended the RAC Canada Conference and Annual General Meeting. He then indicated that he looked forward to next year's event which will be held as part of RAC's 30th Anniversary Celebrations.

Recorded by Al Masse, VE3CWP
RAC Corporate Secretary



Examen des états financiers pour 2021

Margaret Tidman, VA3VXN, trésorière de RAC, a ensuite présenté les états financiers vérifiés pour 2021, préparés par la firme Baker Tilly Ottawa LLP. Un récapitulatif de ces états figure à la page 20. Margaret a indiqué que la santé financière de RAC est solidement assurée, ce qui signifie que nous sommes bien équipés pour entreprendre de nouveaux programmes et activités tels que ceux qui sont décrits dans le rapport du président.

Phil A. McBride a ensuite signalé qu'il était extrêmement gratifiant pour lui de voir les résultats obtenus par notre organisation pendant la pandémie, ce qui constitue « une preuve éclatante du dynamisme dont font preuve notre organisation, ses membres et les bénévoles qui nous soutiennent ».

En réponse à une question, Margaret a expliqué comment les dons faits en faveur du Fonds de défense de la radio amateur (FDRA/DARF) et les versements effectués par la suite au titre des voyages internationaux et pour couvrir les frais d'hébergement à acquitter à l'occasion de la Réunion préparatoire et des Conférences internationales sur la radiocommunication sont comptabilisés dans les états financiers. Elle a également indiqué qu'elle se ferait un plaisir de répondre à toute autre question qui pourrait lui être adressée par courriel à l'adresse treasurer@rac.ca

Barry Brousseau, VE3SLD, a proposé d'approuver les états financiers vérifiés pour 2021. Derek Hay, VE4HAY, a appuyé la motion présentée à cet effet. Les membres de RAC l'ont adoptée.

Nomination des vérificateurs des comptes pour 2022

Phil A. McBride, VA3QR, président de RAC, a ensuite décrit le processus à suivre aux fins de la nomination d'un vérificateur chargé de préparer les états financiers. Il s'est ensuite déclaré prêt à recevoir une motion tendant à charger la firme Baker Tilly Ottawa LLP de la vérification des comptes de notre organisation.

Une question a alors été posée sur toutes limites qui pourraient être fixées dans le temps aux fonctions exercées par les vérificateurs, et Marcel D. Mongeon, VA3DDD, conseil juridique honoraire de RAC, a indiqué qu'il n'existait, à sa connaissance, aucune règle juridique exigeant qu'une limite de ce genre soit applicable aux vérificateurs.

Ian Snow, VA3QT, a proposé que la firme Baker Tilly Ottawa LLP soit chargée de la vérification des comptes de RAC pour l'exercice s'achevant le 31 décembre 2022. Sa motion a été appuyée par Frank Davis, VO1HP. Elle a été adoptée.

Clôture et période de questions

Fred Crowe, VE3LAF, a présenté une motion de clôture de l'assemblée, qui a été appuyée par Hiroshi Takahashi, VA7LET.

La séance a été levée à 16 h27, HNE, par Phil A. McBride, VA3QR, président de RAC, qui a alors invité les participants à poser toute question jugée pertinente. Au cours de la séance de questions d'une durée de 15 minutes qui a suivi, plusieurs questions et commentaires ont été adressés et ont fait l'objet d'un échange de vues sur une vaste gamme de thèmes. Le débat auquel ils ont donné lieu peut être visionné sur le canal YouTube de RAC, accessible à l'adresse <https://tinyurl.com/4nbafetn>

Remerciements

Phil A. McBride, VA3QR, a clôturé la réunion en remerciant tous ceux et celles qui ont organisé la Conférence et l'Assemblée générale annuelle de RAC Canada et qui y ont assisté. Il a ensuite indiqué qu'il se réjouissait d'ores et déjà à la perspective de prendre part à l'évènement similaire qui aura lieu l'an prochain dans le cadre des célébrations du 30^e Anniversaire de RAC.

Report établi par Al Masse, VE3CWP
Secrétaire de RAC

– Traduction par Jacques Roland, VA3DLZ. Merci Jacques!



RADIO AMATEURS OF CANADA INC. / RADIO AMATEURS DU CANADA INC.

Condensed Financial Statements for the year ended December 31, 2021



Balance Sheet

| | 2021 | 2020 |
|---|----------------|----------------|
| December 31 | | |
| Assets | | |
| Current | | |
| Cash (Note 1) | 118,384 | 154,558 |
| Short-term investments (Note 2) | 181,421 | 177,758 |
| Accounts receivable | 26,630 | 18,270 |
| Inventory | 622 | 756 |
| Prepaid expenses | 6,880 | 6,699 |
| | 333,937 | 358,041 |
| Tangible capital assets (Note 3) | - | - |
| Internally restricted investments (Note 2) | 75,000 | 75,000 |
| | 408,937 | 433,041 |
| Liabilities and Net Assets | | |
| Current | | |
| Accounts payable and accrued liabilities (Note 9) | 21,610 | 75,701 |
| Government remittances payable | 1,140 | 4,009 |
| Current portion of deferred membership revenue (Note 4) | 79,946 | 113,722 |
| | 102,696 | 193,432 |
| Deferred membership revenue (Note 4) | 45,381 | 15,589 |
| Deferred program revenue (Note 5) | 12,967 | 13,167 |
| Deferred Defence of Amateur Radio Fund (DARF) revenue (Note 6) | 36,447 | 33,142 |
| Canada Emergency Business Account loan (Note 7) | 30,000 | 30,000 |
| | 227,491 | 285,330 |
| Net assets | | |
| Internally restricted for investment in capital assets | - | - |
| Unrestricted | 181,446 | 147,711 |
| | 181,446 | 147,711 |
| | 408,937 | 433,041 |

Statement of Changes in Net Assets

| | 2021 | 2020 |
|---|---------|---------|
| | Net | Net |
| | Assets | Assets |
| Balance , beginning of year | 147,711 | 105,383 |
| Excess of revenue over expenses for the year | 33,735 | 42,328 |
| Balance , end of the year | 181,446 | 147,711 |

Statement of Operations

| | 2021 | 2020 |
|---|----------------|----------------|
| For the year ended December 31 | | |
| Revenue | | |
| Sales | 202 | 361 |
| Defence of Amateur Radio Fund (DARF) | - | 47 |
| Investment income | 4,487 | 5,707 |
| Membership | 210,555 | 219,129 |
| Magazine advertising | 15,551 | 12,325 |
| Other income | 66,813 | 56,240 |
| Online courses | 23,100 | 23,150 |
| Government assistance (Note 7) | - | 10,000 |
| Youth Education Program | 250 | 625 |
| | 320,958 | 327,584 |
| Expenses | | |
| Amortization of tangible capital assets | - | 37 |
| Annual meeting | 2,500 | 677 |
| Bad debts | 276 | 906 |
| Bank charges, merchant fees and interest | 9,143 | 11,107 |
| Cost of sales and royalties | 13,750 | 14,412 |
| Defence of Amateur Radio Fund (DARF) (Note 6) | - | 47 |
| Dues and memberships | 6,170 | 7,036 |
| Executive and Directors | 4,031 | 197 |
| Insurance | 44,789 | 42,123 |
| Magazine production | 103,120 | 101,948 |
| Office | 22,998 | 26,559 |
| Professional fees | 7,600 | 7,600 |
| QSL bureaus | 4,583 | 6,650 |
| Rent | 14,332 | 13,377 |
| Telephone | 1,245 | 1,247 |
| Wages and benefits | 52,436 | 50,708 |
| Youth Education Program | 250 | 625 |
| | 287,232 | 285,256 |
| Excess of revenue over expenses for the year | 33,735 | 42,328 |

Statement of Cash Flows

| | 2021 | 2020 |
|--|-----------------|----------------|
| For the year ended December 31 | | |
| Cash flows from operating activities | | |
| Excess of revenue over expenses for the year | 33,735 | 42,328 |
| Adjustments for | | |
| Amortization of tangible capital assets | - | 37 |
| Forgiveness of CEBA loan | - | (10,000) |
| | 33,735 | 32,365 |
| Changes in non-cash working capital items | | |
| Accounts receivable | (8,360) | 1,344 |
| HST receivable | - | 1,541 |
| Inventory | 134 | 247 |
| Prepaid expenses | (181) | (5,137) |
| Accounts payable and accrued liabilities | (54,091) | 49,920 |
| Government remittances payable | (2,869) | 4,009 |
| Deferred membership revenue | (3,984) | (954) |
| Deferred program revenue | (200) | (158) |
| Deferred DARF revenue | 3,305 | 2,908 |
| | (32,511) | 86,085 |
| Cash flows from investing activities | | |
| Net increase in short-term investments | (3,663) | (3,758) |
| Cash flows from financing activities | | |
| Proceeds from CEBA loan | - | 40,000 |
| Increase (decrease) in cash during the year | (36,174) | 122,327 |
| Cash , beginning of year | 154,558 | 32,231 |
| Cash , end of year | 118,384 | 154,558 |

Notes to Financial Statements: December 31, 2021

1. Cash

The association's bank accounts are held at one chartered bank that earns nominal interest and also has accounts with PayPal. Cash includes 15,597 (2020 - 11,149) denominated in US dollars. The association also has a maximum credit facility of 15,000 which was unused at year end.

2. Short-Term Investments

| | 2021 | 2020 |
|--|---------|---------|
| Guaranteed investment certificates (GIC) | 256,421 | 252,758 |
| Internally restricted investments | 75,000 | 75,000 |
| Unrestricted investments | 181,421 | 177,758 |

The GIC investments are held at one chartered bank and are recorded at cost, earn interest between 0.55% and 1.20% (2020 - 1.00% and 2.10%) per annum, are non-redeemable and will mature between June 2022 and June 2023 (2020 - June 2021 and August 2022).

3. Tangible Capital Assets

| | 2021 | | | 2020 | | |
|--------------------|---------------|--------------------------|----------------|---------------|--------------------------|----------------|
| | Cost | Accumulated Amortization | Net Book Value | Cost | Accumulated Amortization | Net Book Value |
| Office furniture | 3,206 | 3,206 | - | 3,206 | 3,206 | - |
| Office machines | 8,964 | 8,964 | - | 8,964 | 8,964 | - |
| Computer equipment | 4,300 | 4,300 | - | 4,300 | 4,300 | - |
| | 16,470 | 16,470 | - | 16,470 | 16,470 | - |



Watch the video of the AGM on the RAC YouTube Channel at: <https://tinyurl.com/4nbafetn>